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Měsíční glosování
� Starosta František Dohnal 

v Jihlavských listech dne 30. dubna 
2004 napsal, že bude moci 1. květ-
na u otevřeného okna říci: „Dob-
ré ráno, Evropo, dobré ráno, všich-
ni evropští spoluobčané.“ Už to tak 
můžeme říkat plných 20 let. 

� Do Jihlavy v průběhu měsíce 
přijelo několik delegací z okolních 
měst včetně Pardubic. Proč? Svě-
te, div se, ale dojeli, aby se co nej-
víc dozvěděli o modelu parkování a 
mohli jej okopírovat. 

� Krajské město má o jednoho 
čestného občana víc. Stal se jím Ing. 
Vladislav Jiroušek, dlouholetý ředi-
tel jihlavské zoo. Blahopřeme! 

� A ještě jedna gratulace. Auto-
mobilový závodník Martin Prokop, 
šestý na dakarské rally, byl vyhlá-
šen Sportovcem Vysočiny. Co kdy-
bychom mu v Pístově postavili tré-
ninkovou dráhu? Jenže to by určitě 
dopadlo jako ta celorepublikovými 
politiky slibovaná hala na rychlo-
bruslení  pro Martinu Sáblíkovou. 

� Na komentář o Hoškovi a Ryš-
kovi v minulém vydání Jihlavských 
novin zastupitel Hošek reagoval, 
že byl komentářem cíleně očerněn 
před veřejností, a zaslal nám kvali�-
kovanou předžalobní výzvu. Článek 
v Jihlavských listech o Hoškově we-
bu proti primátorovi se zase nelíbil 
některým členům ODS. Holt, novi-
nář se nikdy nikomu nezavděčí. 

� Začali jsme vstupem do Evropské 
unie, tak s ní také skončíme. Je dobře, 
že v ní jsme? Jednoznačně ANO, pro-
tože na koho bychom sváděli všechny 
možné naše problémy?  -pk-

Pro někoho možná nezajímavý objekt, svým charakte-
rem ale pro město zcela zásadní. Taková je stavba Cen-
trálního dopravního terminálu v místě stávajícího měst-
ského nádraží, na kterém se podílejí jak město Jihlava, 
tak Správa železnic.  

Stavba pár let odkládaná má již letos opravdu vypuk-
nout. Cílem je přetvořit městské nádraží na hlavní doprav-
ní uzel v Jihlavě, kde se střetne železnice, přesune se sem 
autobusové nádraží a budou odtud vyjíždět i linky MHD. 
A to vše takřka v centru města. Přijíždět sem mají i spo-
je z terminálu Pávov, té plánované pro nás až sci-� vysoko-
rychlostní železnice.  

Na městském nádraží má být už v létě zbourána letitá 
budova s nedobrým zázemím. Jak bude vypadat ta nová, 
představujeme na horním snímku. Kompletně vše má 
být hotovo v roce 2029. 

Co říkají lidé na novou budovu městského nádraží? 
Někteří se z nostalgie vrací k minulosti: „Škoda staré 

budovy, má kouzlo dávných let. Tohle připomíná nákupní 
centrum a ne vlakové nádraží“ (Amneris Křeček), „Hnus, 
oprava historické památky by byla lepší, všude samé kra-
bice“ (Luděk Koudelka), „Velké prosklené plochy i plochy 
uvnitř. Jak se to bude vytápět? Kdo si to tam bude pronají-
mat? Co zázemí pro cestující v 1. patře! Současná budova je 
suchá a může po úpravách sloužit i nadále. Stavba budí více 
otázek, než dává odpovědí“ ( Jindřich Rokoska), „Líbila 
by se mi spíš rekonstrukce. Takové něco jako některé staré 
vídeňské stanice metra třeba“ ( Jarda Dobrozlák Matějka). 

Paní Irena Lavičková pak shrnuje názor dalších Jihlava-
nů: 

„Terminál vlakového městského nádraží je pěkný, ale kdy to 
bude? Vždyť už o tom mluvili dlouho. Stejně jako o autobuso-
vém nádraží, že se posune k městskému vlakovému nádraží. A 
pořád nic se neděje. To je nakreslené jen na papíře.“

Uvidíme, zda se tedy v létě výstavba pohne, nebo bude 
přetrvávat skutečně jen v papírové podobě.  -pk-

NA HORNÍM snímku nová budova městského nádraží, na spodním ta stávající, která by dle plánu mohla jít k zemi již 
v letošním roce.  Foto: archiv město Jihlava, archiv JL 

Nádraží: Zásadní stavba pro město 
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Začátkem června zamíříme k urnám, 
abychom zvolili české zástupce 
v Evropském parlamentu (EP). 

Volby do EP v roce 2024 vyhlásil v 
Česku prezident Petr Pavel na pátek 
7. a sobotu 8. června 2024, a to v rám-
ci celoevropských voleb.

Nově zvolený EP bude složen ze 
720 poslanců, ČR v něm má mít 21 
zástupců.

Seznam registrovaných politických 
stran a hnutí bude zveřejněn 48 dní 
před volbami na stránkách Českého 
statistického úřadu a Ministerstva 
vnitra ČR. Podávají jen jednu voleb-

ní kandidátku v rámci jednoho celo-
republikového volebního obvodu.

Čeští i unijní voliči v Česku musí 
být starší 18 let a přihlášeni k trvalé-
mu nebo dočasnému pobytu v Čes-
ku. Prokazovat se budou platným 
občanským průkazem nebo cestov-
ním pasem.

Hlasuje se klasicky ve volebních 
místnostech dle trvalého bydliště, 
ale můžeme i požádat o voličský prů-
kaz. Ten nám umožní volit v jakém-
koli volebním okrsku v rámci ČR. Při 
evropských volbách v Česku nelze 
volit ze zahraničí.  -lko- 

V červnu půjdeme k volbám 
do Evropského parlamentu

Hala na Okružní a zastupitelstvo
� Čtenářka: Neplánuje město 

postavit sportovní halu, kterou by 
mohli využívat sportovní kluby z 
Jihlavy (jako to například udělali 
ve Světlé n. Sázavou)? Zájem dětí 
o sport je velký, ale kluby si stěžu-
jí, že bohužel nemají kde trénovat 
(� orbal, stolní tenis, basketbal…). 

Nedostatečnou sportovní infra-
strukturu v Jihlavě vnímám a osobně 
jsem před čtyřmi lety udělal její analý-
zu i plán rekonstrukcí a nových inves-
tic. Sportovní hala pro míčové sporty 
byla druhá v pořadí důležitosti, hned 
za novou multifunkční arénou. 

Nejdeme ale cestou nové haly, 
nýbrž spolupracujeme s SK na rekon-
strukci jejich haly na Okružní, kterou 
chceme přestavět na moderní halu, 
včetně hlediště pro 500 sedících 
diváků. Město vypracovalo studii, 
kterou jsme ale museli po nesouhlasu 
povodí Moravy upravit. Nyní máme 
již studii upravenou a začneme pra-
covat na projektové dokumentaci. 

Navíc spolupracujeme i se soukro-
mým investorem, který by také rád 
postavil halu pro míčové sporty, a 

Primátor 
(z)odpovídá

Zeptejte se

Své dotazy primátorovi Petru Ryškovi 
nám zasílejte na adresu: 

dawidowicz@jihlavske-listy.cz. 

� Podle některých lidí jste na 
únorovém zastupitelstvu v rozpo-
ru se zákonem i jednacím řádem 
zneužil městské zastupitelstvo k 
vyřizování osobních rozepří s opo-
zičním zastupitelem Radkem Hoš-
kem. Jednal byste nyní jinak?  

Výrok, že jsem jednal v rozporu se 
zákonem a jednacím řádem, je abso-
lutní nesmysl. Mám k tomu jed-
noznačné vyjádření od právníků. 
Tak, jak jsem již sdělil na následují-
cím zastupitelstvu, reagoval jsem na 
pomluvy a nepravdy, které se o měs-
tě, městském úřadě a městských spo-
lečnostech šířily v médiích a na soci-
álních sítích. 

Myslím si, že bylo mojí povinnos-
tí jako primátora, po poradě s vede-
ním města, na toto reagovat. Jed-
nání zastupitelstva, kde si můžeme 
vyříkat argumenty z očí do očí, mi 
připadá mnohem lepší než psát ně-
co na sociální sítě nebo dávat do 
médií. V každém případě bych na 
podobné pomluvy reagoval i nyní 
úplně stejně.

to v oblasti Bedřichova. Věřím, že za 
několik let by na tom mohla být Jihla-
va ohledně hal již mnohem lépe. 

Zkontrolují 
znaménka

U příležitosti Mezinárodního dne 
melanomu budou zájemcům v jihlav-
ské nemocnici vyšetřovat znamén-
ka. Kožní ambulance, která je v příze-
mí interního pavilonu, bude otevřena 
zájemcům 6. května v čase 8 – 11.30 a 
12.30 – 14.30 hod. 

„Vyšetření zahrnuje kontrolu pigmento-
vých névů ručním dermatoskopem. Paci-
entům také poskytneme informace o rizi-
kových faktorech a doporučíme ochranu 
pokožky před slunečním zářením. Při 
nálezu podezřelých útvarů se s klienty 
individuálně domluvíme na dalším postu-
pu,“ popisuje primářka kožního oddě-
lení nemocnice Marie Policarová. 

Nemocnice doporučuje objednat se 
k vyšetření prostřednictvím formuláře 
na webu denmelanomu.cz, který bude 
dostupný od 2. 5. U neobjednaných 
pacientů není záruka, že budou vyšet-
řeni.  -lb-

Řidič Vysočiny: 
Jihlaváci jsou druzí 

Trasa 85 kilometrů a devět soutěžních 
disciplín, takový byl 26. ročník moto-
ristické soutěže Řidič Vysočiny. Jel se v 
poslední dubnovou sobotu. Akci pořá-
daly Jihlavské listy spolu s policejním 
Vzdělávacím zařízením Jihlava. 

Úskalí trati i úkoly  nejlépe z 58 
posádek zvládli v kategorii aut Jan 
Morávek s otcem Milošem z Tře-
bíče. Druzí byli Jihlaváci - manželé 
Věra a Jaroslav Körberovi, tře-
tí Michael Straka z Brna venkov a 
Radek Maurer z Třeště. 

V kategorii motorek, která tento-
krát nebyla rozdělena na malé a velké 
motocykly, zvítězil Ondřej Novotný 
z Jihlavy se svou Jawou 50 Pionýr. 

 -pk-
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Na komentář Primátor ukázal prstem: Morálně nejhorší zastupitel… v dub-
novém vydání JN reagoval jeden z protagonistů – zastupitel Radek Hošek 
(STAN). Komentář vnímá jako snahu ho veřejně zostudit. 

Reagoval prostřednictvím svého právního zástupce Tomáše Havrana, jenž 
zaslal text, který požadoval zveřejnit dle § 10 tiskového zákona. Vzhledem 
k tomu, že text nesplňoval požadavky daného zákona, nemohl být otištěn. 

O názor zastupitele Hoška však čtenáři JN nepřijdou, neboť redakce zveřej-
ňuje podstatnou část textu, která se zmíněného komentáře týká.  

Radek Hošek hned na počátku své žádosti o odpověď, která je dle právníka 
takzvanou kvali�kovanou předžalobní výzvou, píše, že není pravdou, že by se 
měl primátor Petr Ryška (ODS) vůči němu pouze vyhranit, nebo že by jen 
reagoval na Hoškova dřívější vyjádření. 

„Pravdou je, že Mgr. Petr Ryška zneužil svého postavení v zastupitelstvu města 
Jihlavy a svého postavení předsedajícího schůze zastupitelstva, kdy mimo zastupi-
telstvem řádně schválený pořad schůze a v rozporu se zákonem i jednacím řádem 
zastupitelstva města Jihlavy museli zastupitelé strpět jeho výstup, během kterého 
mi bez předchozího varování a možnosti přípravy podkladů pro reakci vyčítal věci, 
které se vůbec, nebo z části, nezakládají na pravdě, či jsou vytrženy z kontextu, a 
zjevně se svým výstupem snažil poškodit obraz mé osoby před veřejností,“ napsal 
zastupitel v reakci.  

Hošek se ohradil i vůči tomu, že by na zastupitelstvu nepodložil tvrzení, že 
aréna měla zajištěné �nancování už v roce 2020… Kraj Vysočina měl přislíbit 
spolu�nancování HMA třetinou tehdy zamýšlené částky 900 milionů korun 
již za minulého volebního období 2016–2020. „Přímo (to) potvrdil sám pri-
mátorův stranický kolega, zastupitel statutárního města Jihlavy a hejtman Kraje 
Vysočina Mgr. Vítězslav Schrek (ODS) 4. 4. 2024 v článku s titulkem ´Na Třebíč-
sku mi záleží, říká hejtman´ v periodiku Horácké noviny.“ 

Zastupitel Hošek nesouhlasí ani s tím, že by se nevyjádřil na jednání zastupi-
telstva k tra�kám. „Pravdou je, že za tra�ku považuji jakákoli plnění nad rámec 
zákonných odměn zastupitelů, primátora a členů rady. Odměny za vedení měst-
ských �rem či projektů města mají být poskytnuty odborníkům na dané oblasti, 
nikoli stranickým kádrům.“

Jak ve své reakci Hošek dále píše, na zastupitelstvu se chtěl blíže vyjádřit k 
HMA, ale byl přerušen výkřikem radního Davida Beke a předsedající schůze, 
primátor Ryška, se poté k tématu HMA již nevrátil. 

Hošek pokračuje: „Je tak zavádějící tvrzení autora, že bych neměl argumenty pro 
svá tvrzení, skutečnost je taková, jak výše uvedeno, že daný bod nebyl na progra-
mu zastupitelstva, a já se na svévolný a obsáhlý příspěvek Mgr. Petr Ryšky (ODS), 
zahrnující HMA, hospodaření městských �rem, politické tra�ky, vnitřní dluh měs-
ta nebo údajné poškozování městských společností, nemohl řádně připravit.“ 

Radek Hošek dále vylučuje, že by se dopouštěl osobních útoků vůči Petru 
Ryškovi, vyjadřuje se dle svých slov „výlučně k politickým rozhodnutím současné 
koalice a upozorňuji na dlouhodobě neřešené problémy Jihlavy“.  -pk-

Zastupitel Hošek ke komentáři

Poté, co se primátor Petr Ryška 
(ODS) ostře vyhranil vůči opozič-
nímu zastupiteli Radku Hoškovi 
(STAN), uběhly téměř dva měsíce. 
Co se mezitím odehrálo? 

Radek Hošek nesouhlasil s mým 
komentářem v Jihlavských novinách, 
o primátorovi řekl, že porušil zákon, 
a asi to nejzásadnější - vytvořil web 
s poklidným názvem narovnamejih-
lavu.cz, po jehož rozkliknutí se však 
objeví web Lži pana Ryšky. Ostatně 
slovo lež je ve slovníku opozičního 
zastupitele častým výrazem.   

Proto jsme byli v očekávání, jak 
bude pokračovat střet politiků na 
dubnovém zastupitelstvu. Lze říci, že 
poklidně.

Na jeho počátku se primátor Ryš-
ka Hoškovi omluvil, neboť ve výčtu 
Hoškových „lživých tvrzení“ označil 
i dvě, která Hošek neřekl. Za ostat-
ním si primátor stál. Pak vystoupili 
další členové rady a za primátora se 
postavili, stejně tak členové SPD. 

Hošek reagoval až na konci zase-
dání s tím, „že je rád, že (to) pan Ryš-
ka uvedl na pravou míru, že se zmýlil. 
Chybovat je lidské, v pořádku.“ Sám se 
ale omlouvat nehodlá. 

A jak vypadá Hoškův nový web, na 
který se již na rozdíl od únorového 
střetu mohl připravit? Web má doka-
zovat pravdivost Hoškových dřívěj-
ších tvrzení či odpovědi na primáto-
rovy otázky. 

Nejdříve vždy uvádí primátoro-
vy věty (otázky) vznesené na zastu-
pitelstvu, poté „protiargumentuje“ 
v odstavci, který nazval Realita. Tu 
ale popisuje ze svého pohledu, až by 
se řeklo, že tak, jak potřebuje. 

Radkovi Hoškovi se novým we-
bem a svým přístupem podařila jed-
na obdivuhodná věc. Vedení města 
se ještě více semklo a nelze přehléd-
nout, že se veřejně na stranu primá-
tora přidalo dokonce i opoziční SPD. 
Další opoziční strany se do sporu 
vůbec nemíchaly. Asi jej považují za 
osobní spor dvou politiků. 

Konec dubnového zasedání se 
nesl ve smířlivé atmosféře. „Věřím, 
že se budeme k sobě navzájem chovat 
s respektem,“ prohlásil v závěrečné 
diskusi k primátorovi Ryškovi zastu-
pitel Hošek. 

I po těchto slovech, která pronesl, 
však na novém Hoškově webu zůsta-
ly viset jeho věty „…na zastupitelstvu 
(se primátorovi) klepal hlas, a přestože 
svá slova jako bývalý učitel četl z tahá-
ku, který si na mě připravil, často blá-
bolil nesmysly.“ Petr Klukan

Komentář

Opoziční Hošek versus 
primátor Ryška podruhé
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Důležitá je při učení trpě-
livost a důslednost. Ocenit 
snahu dětí a hlavně jim dávat 
najevo, že je máme rádi i s jejich 
„nedokonalostmi“, říká učitel-
ka speciální třídy Křesťanské 
základní školy Lenka Válalová.

Veronika Dawidowicz �

Věděla jste odjakživa, že chcete 
být učitelkou?

Jsem takový lidumil a v dětství jsem 
si hrála na školu. Vždy jsem měla blíz-
ko k dětem a lákala mě práce s nimi. 
Nejvíce s těmi, které mají nějaké 
obtíže a potřebují mou pomoc a pod-
poru.

Jak probíhalo vaše studium před 
tím, než jste skočila přímo do pro-
fese učitelky?

Absolvovala jsem gymnázium a 
rok jsem působila jako praktikant-
ka na zvláštní škole. Je to takový ten 
rok, kdy se rozkoukáváte. Poté jsem 
se vydala do Prahy na Karlovu uni-
verzitu. Vystudovala jsem speciál-

Je potřeba dětem umožnit, 
aby ukázaly, co v nich je

Jak se učit s radostí?
� Já vím, že ony jsou zapálené do růz-
ných her, milují legraci. Zábavy, pohybové 
a interaktivní hry, bingo, AZ kvíz... Uče-
ní není jen dril, i když i ten k tomu patří. 
Dostávají i běžné pracovní listy, ale cel-
ková činnost musí být pestrá. Referáty, 
čtenářské deníky, využití tabletu. Každé 
dítě má nějaký způsob, jak se mu dobře 
učí. Je potřeba jim umožnit, aby ukázaly, 
co v nich je, a ocenit to. Věnovat jim svůj 
čas a pozornost.

Dnes před tabulí…  

Lenka Válalová

ní pedagogiku. Zaměřila jsem se na 
speci� cké poruchy učení, mentální 
postižení, logopedii a víceméně na 
děti mladšího školního věku.

Učila jste na zvláštní škole. Táhlo 
vás to vždycky ve školství tam, kde 
to s dětmi mnohdy není snadné?

To jsem si tehdy úplně neuvědo-
movala. Já jsem si snad i myslela, že 
to bude snazší. Ale nároky pak oprav-
du byly velké a vnímala jsem, že je 
to složitější. Ve zvláštní škole byly 
děti, které mají speci� cké problémy, 
nemůžou se zaškatulkovat, a myslím 
si, že do teď se snažím najít k nim ten 
nejlepší přístup. Můžete mít načteno 
všechno možné, ale na každého platí 
něco jiného. 

 (Pokračování na str. 10)
 Foto: Veronika Dawidowicz

800 80 70 60
nordictelecom.cz

Akce platí pro nové zákazníky při objednávce do 30. 6. 2024.

Posilte svůj internet 
s 5G tarifem za 295 Kč

Všechny tarify

včetně antény

Kč
/měs.295

Cena včetně antény

Bez závazku

Ajťák na příjmu

DEN SENÁTORA

Milo�e
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Obavy ze zvýšení cen, nejistota, co nás čeká, ale i touha vrátit se do Evropy 
a nadšení, že se nám otevřou hranice a penězovody. Takové asi byly pocity 
před 1. květnem roku 2004 před naším vstupem do Evropské unie. 

„Je to nevyhnutelná věc,“ prohlásil v JL před 20 lety kreslíř Štěpán Mareš 
v reakci na skutečnost, že vstupujeme do Evropské unie. 

Co na to tehdy říkali jihlavští spoluobčané? Neobávali se třeba něčeho? 
Zapátrali jsme ve starých Jihlavských listech, kde jsme objevili i anketu: 

� Věra Pechová: „Je to dobré pro budoucnost další generace. Lépe se dostane-
me do zahraničí.“

� Jitka Peroutková: „Neobávám se ničeho, je mi to vcelku jedno…, ale schva-
luji to, stejně nás to nemine.“ 

� Stanislav Suk: „Obávám se hlavně cen a toho, že nám vláda zajistila hou-
bec podmínky.“

� Josef Huliak: „Nemám žádné špatné pocity, spíš si myslím, že mám dobré. 
Snad nám to později zvedne životní úroveň a sebevědomí, že budeme v jednom 
státě všichni pohromadě.“  

� Eva Havlíčková (bývalá učitelka gymnázia): Určitě jsem chtěla, abychom 
tam vstoupili, pro budoucnost to bude dobré. Člověk tzrochu obavy má z toho 
zdražení, ale myslím si, že v delším horizontu klady převáží.“    

A co dnes? Evropská unie nám nebývale pomohla. Obrovskými investice-
mi, které jsou vidět na každém kroku. Kdejaká silnice nebo objekt je rekon-
struován či postaven s pomocí dotace EU. Cestuje se nám tak, jak se nám ani 
nezdálo. 

Jistěže není vše dobré, ale na všem se svým hlasem spolupodílíme. Je pak již 
dále věcí šikovných marketérů politiků, jak dokáží konkrétní danou věc pro-
dat PRO, či PROTI Unii. 

A jak u nás bývá zvykem, ty PROTI jsou cíleně některými politickými stra-
nami vybírány tak, aby získaly voliče. Takže vstup do EU nám předvedl i zce-
la něco nového. Jakýsi boom stran, které hledají především argumenty, jak 
nám Unie ubližuje.  Petr Klukan

Před 20 lety jsme v roce 2004 
vstoupili do Evropské unie 
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Těšíte se na letošní turistickou 
sezonu? Ze zimního spánku se na 
konci minulého měsíce probudily 
hrady, zámky, kempy… 

� Ladislava Brabencová

Komunitní portál českých turis-
tů turistika.cz uvádí, že za uplynulý 
rok v návštěvnosti jednoznačně ved-
ly Český Krumlov, Lednice, Praha a 
obec Hluboká nad Vltavou. 

Přední místa žebříčku zapsa-
ných návštěv zaznamenaly přírodní 
památky Macocha nebo Prachovské 
skály, Sněžka, Lysá hora, Radhošť, 
Ještěd.

Oblíbená je i Šumava a Český ráj, 
Krkonoše, Beskydy. 

Dle Asociace cestovních kancelá-
ří ČR mají Češi obecně více zájem o 
dovolenou v tuzemsku. 

Za první pololetí loňského roku se 
v tuzemských hotelech, penzionech 
a kempech ubytovalo zhruba 5,4 
milionu turistů z Česka.

V České republice byl loni pod-
le asociace zájem o cesty do Prahy, 
často v podobě krátkých víkendo-
vých výletů. 

Nejdéle pak svou dovolenou trá-
ví lidé v Karlovarském, Královéhra-
deckém nebo Olomouckém kraji. 

Láká je tam hlavně potenciál pěší 

turistiky a kulturního a přírodního 
bohatství. Velký zájem je podle aso-
ciace také o ubytování s domácími 
mazlíčky.

Dlouhodobě roste zájem i o Vyso-
činu, což dokazují statistiky krajské 
agentury Vysočina Tourism. 

Náš kraj v roce 2023 navštívilo o 
41.675 turistů více než v roce 2022. 
Nejčastějším návštěvníkem mimo 
Českou republiku se stal turista ze 
Slovenska. 

Průměrná doba pobytu turisty na 
Vysočině se snížila, aktuálně je 3,34 
dne.

Jihlava v loňském roce zazname-
nala 56.806 přenocování. Pokud 
by průměrný počet přenocování 
byl dvě noci, jako tomu bylo v roce 
2022, přespalo tu 28.403 turistů.

Nejatraktivnější památkou je dlou-
hodobě jihlavské podzemí, již druhý 
rok po sobě překonala dvacetitisíco-
vou hranici návštěvnosti, přesně to 
loni bylo 22.831 osob.

Jihlava je cílem převážně pro 
tuzemské návštěvníky. 

Z dlouhodobého výzkumu náv-
štěvníků Jihlavy vyplývá, že 95 % je 
z České republiky, 76 procent z Kra-
je Vysočina. Ze zahraničních turistů 
sem míří převážně turisté ze Sloven-
ska - 37 procent návštěvníků.

Jihlava je cílem hlavně 
pro tuzemské turisty
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  snadná instalace bez vody, 
odpadu, el. proudu

  7 typů WC 
  3 roky záruka
  ekonáplně
  dlouhá  

životnost

prospekt bezplatně zašleme
volejte zdarma

800 100 414

PROVAPO
Praha 3 – Vinohrady
provapo@provapo.cz
www.provapo.cz

VÝROBA
A PRODEJ

JIŽ 30 LET

Terminál Jihlava: Fukot na nástupišti 
Do půlky dubna si bylo možné 

v DKO prohlédnout architektonické 
návrhy pávovské stanice vysokorych-
lostní železnice. O� ciálně se tomu říká 
Terminál Jihlava, neboť se zde prolíná 
několik dopravních tepen, na které je 
možné vzájemně přestupovat.  

Velká místnost v odboráku skýtala 
možnost vybrat si ten návrh, který se 
vám zdá nejhezčí. Laik však nemůže 
návrhy posuzovat jinak, než že se mu 
buď terminál líbí, nebo ne. 

V případě vstupní haly ještě možná 
dokážeme trochu rozpoznat praktič-
nost pro cestujícího, ale vymyšlení 
a funkčnost křížení silnic a železnic 
už ne. Takže zbývá jen to hodnocení 
líbí, nelíbí. 

pak z prostoru dálničního přivaděče, 
vždy samozřejmě z nadhledu, aby 
trať a stanice vynikly. 

Architekti si skutečně vyhráli a 
předvedli celou škálu možných řeše-
ní. Od krabovitého tvaru terminálu 
až po ulitu spojující vysokorychlost-
ní trať s regionální. Zastřešení zastáv-
ky a nástupiště „vrtky“ pak nabízelo 
další architektonickou ekvilibristiku. 

Výsledek? Odborníci vybrali návrh 
č. 17. Škoda, že na konci prohlídky 
nebyl sešit, kam by lidé mohli při-
řadit svůj hlas některému z návrhů. 
Ať už by se s odborníky shodli, či 
ne, jedno je jisté: Na perónu „vrtky“ 
bude stejně profukovat, zvlášť tady 
na Vysočině.  -pk- 

Jelikož každý z architektonických 
zpracovatelů namaloval hlavní obraz 
terminálu trošku z jiného úhlu - 
někdo jej zakomponoval do zimní-
ho období, většina ale do letní či jarní 
doby, jiný jej namaloval při zapada-
jícím slunci, další pak přikreslil jem-
ný opar či mlhu nad blízkým lesem 

VÍTĚZNÝ návrh AREP-AREP Architectes-Monom. 

JEDEN z oceněných návrhů, který 
vypracovalo Sdružení JI� -CZ+ohboi
+Valbek.

DRUHÉ místo v pořadí soutěže zís-
kal návrh MS architekti s.r.o. architekta 
Michala Šourka. 

– nebylo jednoduché takové obrázky 
posoudit a vybrat z nich nejlepší. 

Suma sumárum: Lidé posuzova-
li terminál jinak než odborníci, kteří 
vyhodnocují řadu hledisek. A tak si 
lidé vybírali z obrázku umístění ter-
minálu v prostoru při plném slun-
ci, z místa od Tří Věžiček, nebo nao-
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sporty TanecPředstavujeme

StarDance přiblížil krásu tanečního sportu 
U dětí dbáme na správné držení 

těla, příjemné vystupování, ale 
učíme je i komunikačním doved-
nostem nebo jak zvládat stres na 
soutěži, říká předsedkyně taneční-
ho klubu Chrisstar Jihlava Radka 
Prokůpková.

� Veronika Dawidowicz

Od kolika let mohou děti začít 
s tancováním?

Máme páry věkových kategorií 
děti, junioři, mládež, dospělé, ale i 
seniorské páry 35+. Děti u nás začí-
nají s tancováním mezi 4-5 rokem. 
U starších zájemců je výhodou před-
chozí pohybová průprava. Tančit na 
soutěžní úrovni se dá v každém věku.

Rozděluje se to nějak věkově, že 
třeba latinsko-americké tance jsou 
od 6 let, standardní tance od 8 let, 
nebo je to jedno?

Ve věkové kategorii miniděti (do 
7 let), děti I. (do 9 let) a děti II. (do 
11 let) se závodně tančí kombinace 
standardu a latiny, takzvaných pěti 
tanců (waltz, quickstep, cha-cha, jive 
a polka), proto s dětmi trénujeme 
obě skupiny tanců hned od začátku.

Jaké druhy tanců se u vás vyučují?
V tanečním klubu trénujeme stan-

dardní tance (waltz, tango, valčík, 
slowfox a quickstep) a latinsko-ame-
rické tance (samba, cha-cha, rumba, 
paso-doble a jive), tedy obě skupiny 
tanců. U dětí je součástí kombinace i 
náš národní tanec polka. 

Je potřeba mít nějaké předpo-
klady pro to, aby dítě mohlo být 
tanečníkem/tanečnicí?

Já dětem říkám, že stačí chtít, ostat-
ní přijde samo. Velkou měrou k tomu 
přispívají rodiče, jsou to oni, kdo se 
rozhlédnou po nabídce volnočaso-
vých aktivit, zhodnotí, zda jít cestou 
zájmovou, nebo výkonnostní. Pokud 
vyberou společně s dítětem sport, 
kde se najde, a podpoří ho, můžou 
dosáhnout vysoko a taková spoluprá-
ce je pak pro dítě, rodiče i trenéra vel-
ká radost. Po letech, kdy z dětí vyros-
tou rodiče a s důvěrou se opět obrátí 
na vás a svěří vlastní dítě do péče, je 
to nejvyšší ocenění nejen trenérské, 
ale i lidské.

Je tanec fyzicky náročná aktivita? 
Tanec je velmi fyzicky a psychicky 

náročný sport. Od třetí výkonnostní 
třídy C se tančí v kombinaci deseti 
tanců a každý tanec má minimálně 
jeden a půl minuty, což si třeba řek-
nete, že není dlouhé, ale pokud poje-
dete na soutěž, kde každá skupina 
tanců bude mít tři kola, tak zkuste 
vydržet na plný výkon s malými pře-
stávkami 45 minut sprintovat.

Co děti získají, když se dají na 
tancování?

U dětí dbáme na správné držení 
těla, postavení chodidel, hezké a pří-

SPOLEČNÁ fotogra�e z březnového setkání krajského centra talentované mlá-
deže. V popředí zleva Jakub Brück, Mistr ČR 2024 v kombinaci 10T, a Marek 
Bureš, několikanásobný Mistr ČR v latině.

PRO TRENÉRKU Radku Prokůp-
kovou je nejvyšší ocenění, když z jejích 
svěřenců vyrostou dospělí, rodiče, kteří 
se na ni opět obrátí a svěří jí své dítě.

TANEČNÍCI Filip a Lucie z kategorie Mládež. Foto: Richard Jůrka

jemné vystupování, učíme i komuni-
kačním dovednostem, jak fungovat s 
trenérem, jak se chovat k partnerovi, 
jak zvládat stres na soutěži, motivu-
jeme je k práci na sobě samém. 

Jaký je mezi dětmi aktuálně nej-
populárnější druh tance a mění se 
to nějak během posledních let?

Nejpopulárnějším tancem věko-
vé kategorie Děti je polka, od vyšší 
třídy samba. Junioři a Mládež mají 
oblíbené tance různé, v závislosti na 
vývoji osobnosti každého jednotliv-
ce a také podle taneční úrovně, tzv. 
výkonnostních tříd. V té základní 
náborové třídě E se tančí šest tan-
ců (waltz, valčík, quickstep, samba, 
cha-cha a jive), ve třídě D už je to 
osm tanců (přidá se tango a rumba) 
a od třídy C je v kombinaci všech 10 
tanců. Tedy i ty nejnáročnější slow-
fox a paso-doble.

Hlásí se dostatek kluků na tanco-
vání?

Členská základna našeho tanečního 
klubu s čtyřiceti členy je téměř vyrov-
naná a začínáme být na hraně kapaci-
ty tréninkových prostor. Tím, že děti 
začínají v útlém věku, se nám daří 
docílit přiřazení do páru přibližně 
stejných ročníků narození. Tyto páry 
spolu pak mnohdy tančí až do dospě-
losti. V tuto chvíli nám chybí děvčata 
věkové kategorie 6 - 7let a chlapci ve 
starším juniorském věku 13-15 let.

Jaké jsou největší úspěchy vašich 
svěřenců?

Mezi největší úspěchy řadíme zisk 
výkonnostní třídy A Mládeže v tan-
cích latinsko-amerických a poprvé 
v historii klubu i zisk výkonnostní 
třídy A Mládeže za tance standardní.

Bylo pro nás velkou ctí reprezento-
vat kraj Vysočina na Olympiádě dětí 
a mládeže v roce 2022.

Jaké mají například vaši svěřen-
ci ambice do budoucna? Jdou si za 
svým? 

Pro všechny členy klubu je metou 
účast na MČR Czech Amateur Lea-
gue - mistrovství nižších výkonnost-
ních tříd E-C, kde dosahujeme nej-
vyšších příček, tedy ocenění titulem 
Mistr ČR. 

Pro vybrané talentované páry, které 
na sobě dlohoudobě a tvrdě pracují, 
je metou zisk výkonnostní třídy B a 
A, nominace na Taneční Ligu a Mis-
trovství ČR nejvyšších tříd a také na 
mezinárodní soutěže okruhu World 
DanceSport Federation. 

Jejich snaha a úsilí byly motivací i 
pro nás, a proto jsem se v rámci kra-
je dohodla s okolními kluby na spo-
lupráci a vytvořili jsme zázemí pro 
nejlepší. Díky programu krajského 
centra talentované mládeže Kraje 
Vysočina máme možnost pomáhat 
dětem plnit jejich taneční sny.

Myslíte si, že popularitě tancová-
ní pomáhají pořady jako například 
StarDance?

Projekt StarDance přiblížil všem kouz-
lo a krásu tanečního sportu, ale zároveň 
ukazuje i náročnost. K zvýšení zájmu o 
tento druh sportu velmi pomohl.



Společnost Lemtech Precision Material (Czech) s.r.o. vznikla v 
roce 2016 a je dceřinou společností Lemtech Precision Material 
(China) Co., Ltd. Od roku 2017 sídlí v Logistickém centru Jipocar 
v hale B ve Stříteži u Jihlavy. Zde se vyrábí lisované díly z oceli a 
hliníku do automobilů různých typů značek od součástek bezpeč-
nostních pásů přes střešní pojezdy, schránky airbagů až po kryty na 
autobaterie. Kromě lisování se společnost zabývá svařováním dílů, 
jejich odmaštěním a laserováním. V dalších letech plánuje společ-
nost zvyšovat objemy výroby, rozšiřovat své kapacity, budovat nová 
robotická a jiná pracoviště (např. laboratoř pro technickou čisto-
tu, pracoviště mycí linky). V současné době fi rma zaměstnává 42 
zaměstnanců, kteří tvoří úspěšný a přátelský tým.

Připoj se do našeho úspěšného týmu!

Aktuálně hledáme tyto pozice: 
• Technik lisování

• Nástrojař
• Inženýr svařování

Kontakt: personal@lemtech.cz, tel.: 770 114 799.
Nástup možný ihned. 

Nabízíme:
• Zázemí fi rmy s mezinárodními zkušenostmi
• Možnost kariérního růstu
• 5 dní placeného volna navíc
• 13. mzda dle výsledku hospodaření fi rmy
• Kafeterie v hodnotě 1 500 Kč/měsíčně
• Příspěvek na obědy v závodní jídelně
• Bonus za doporučení nového zaměstnance
• Firemní akce
• Občerstvení na pracovišti
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Je potřeba dětem umožnit,…
(Dokončení ze str. 5)

Jak jste se s praxí ve zvláštní škole 
popasovala? Byl to šok?

Bylo to náročnější, ale měla jsem 
štěstí na výborné učitele a školite-
le. Prošla jsem si různé třídy, pozna-
la různé metody, jak k žákům přistu-
povat. Strávila jsem s dětmi hodně 
času a musím říct, že to nebylo nijak 
závratně strašné a nelišilo se to tolik 
od mých představ.

Musí být člověk psychicky odol-
nější, když pracuje s dětmi, které 
mají speciální potřeby?

Mou psychiku to spíše posiluje. 
Jsem člověk, co nerad vyčnívá, spí-
še introvert. Denní kontakt s dětmi, 
rodiči, ale i kolegy, mě mnohé nau-
čil. Snažím se se všemi dobře vychá-
zet, pozitivně myslet, nehroutit se 
z maličkostí. 

Jak dlouho učíte?
No, mám pocit, že celou věčnost. 

(smích) Myslím si ale, že to bude 
takových 25 let.

To je dlouho… Měla jste někdy 
syndrom vyhoření po takové 
době?

To úplně asi ne, jen už nemám tolik 
elánu. Přece jen roky přibývají a mysl 
i tělo jsou unavenější. Naštěstí mám 
kolem sebe skvělé kolegy, kteří mi 
pomáhají, a to je to, co mě drží. 

Vypadáte, že práce vás i po tolika 
letech pořád baví…Čím to? Máte 
nějakou radu?

Já mám ještě několik dalších akti-
vit a jsem tvořivý člověk. Takže když 
jsem duševně unavená, udělám si 
doma radost a tvořím. 

Takže když přijdete domů, 
nepřemítáte o práci?

Obvykle ne. Snažím se chodit do 
práce a z práce pěšky a vyčistit si hla-
vu. Jsem navíc člověk, který se moc 
nerozčiluje. Občas bych řekla, že jsem 
až �egmatická, což se může ve školství 
v některých situacích hodit. Kolego-
vé se někdy udivují, jak to mohu dávat 
s takovým klidem. (smích)

 
Poslední roky se řeší různé poru-

chy pozornosti. Myslíte si, že jich 
opravdu přibývá, nebo se tomu 
věnuje více pozornosti?

Určitě se tomu více věnuje pozor-
nost, ale i dětí s těmito problémy při-
bývá. Vnímám to. Poruchy pozornosti 
má dnes kdekdo. Ale já se tomu nedi-
vím. Informace a podněty se valí nejen 
na nás dospělé, ale i na děti. 

Myslíte si, že je dobře, že děti se 
speciálními potřebami mají své 
asistenty a že se jim více věnují?

Někdy si myslím, že se dětem až 
moc umetají cestičky. Potřebovaly by 
se taky trošku „otrkat samy“. Já jsem 
určitě jako speciální pedagog za pod-

poru asistentů ráda, ale někdy se to 
s pomocí přehání. Často děti mají na 
víc, ale vidí, že mají podporu, a tak se 
nemusí tolik snažit. Není tam prostor 
pro to, aby se dokázaly samy vypo-
řádat s problémy. Chtělo by to najít 
nějakou zlatou střední cestu.

A jaký máte názor na inkluzi a 
integraci dětí?

To by se také nemělo přehánět. Ne 
každé dítě je začlenitelné do běžného 
kolektivu. U nás ve škole si myslím, 
že máme ideální stav. Jsou tu běžné 
i speciální třídy, integrace a inkluze 
je tam i tam. Vždy je to odstupňova-
né a nikdo nikoho obvykle nebrzdí. 
Někdy je dobře, když se dítě s inte-
lektem v normě dostane do speciální 
třídy. Může to být žák, který je oprav-
du šikovný, ale nemusí mu například 
vyhovovat velký kolektiv.

Kolik máte vy dětí ve třídě?
My máme ve třídě dva ročníky - 

2. a 4. a dohromady 12 dětí. Jsou tu 
děti s poruchou autistického spektra, 
poruchou pozornosti, chování a růz-
nými jinými speci�ckými záležitost-
mi. Je to opravdu pestré. 

Máte nějak upravené osnovy?
Jsme vedeni jako běžná třída, takže 

děti musí zvládat běžné učivo, což je 
někdy těžké. Mají podpůrná opatře-
ní a to se úplně neslučuje s běžným 
stylem výuky. Součástí opatření je, že 

mají pracovat svým tempem. Přesto 
musí umět vše, co běžné děti. Dělá-
me maximum pro to, aby naše děti 
vše potřebné zvládaly.

Myslíte si, že je potřeba dětem 
určovat nějaké hranice?

Děti s námi strašně rády smlouvají a 
polemizují, rádi jim vycházíme vstříc, 
ale stejně je potřeba nějakou hranici 
přípustnosti držet. 

Jsou podle vás důležité hranice?
Už jsme se u nás ve třídě přesvědči-

li, že opravdu ano. Umět dát najevo: 
Takhle rozhodně ne, to už je moc, to 
si nesmíš dovolit! Rodiče i pedago-
gové by měli mít u dětí autoritu.

Jak doma namotivovat svoje děti, 
aby se rády učily?

Nejlepší je učit se přirozenou for-
mou. Spočítat si v obchodě peníze. 
Kolik mám, kolik mi vrátí…

Určitě je dobrý i nějaký odměňo-
vací systém. Snaživí žáci si jednou 
měsíčně ve třídě „zaloví“ v pokladu 
(kufřík s drobnými hračkami). Ve tří-
dě máme dobrovolné úkoly, za které 
jsou hezké známky navíc. Důležitá je 
trpělivost a důslednost. Bez procvi-
čování to bohužel nejde. Kolikrát je 
těžké děti k něčemu přimět, a je to asi 
normální. Základem je dobře moti-
vovat, ocenit jejich práci a snažení. A 
hlavně jim dávat najevo, že je přijímá-
me takové, jaké jsou.



Podpora obchodů a služeb 
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Jednosměrně zprůjezdněné 
Masarykovo náměstí - hlavní 
dopravní novinka v Jihlavě. 

� Ladislava Brabencová, -tz-

S nástupem jara zaznamenalo cent-
rum krajského města velkou doprav-
ní změnu – zprůjezdnění Masaryko-
va náměstí. 

Dle vyjádření radnice po tomto 
kroku volali především podnikatelé 
z centra. 

Průjezd je nyní nově umožněn jed-
nosměrkou vedoucí kolem zásobo-
vacích ramp OD Prior. Auta z dolní 
části Masarykova náměstí mohou 
projet západní stranou náměstí 
kolem lékárny, restaurace Tři kníža-
ta a kolem drogerie Teta na horní 
náměstí a opustit ho kolem pošty 
Křížovou ulicí.  

„Také výjezd dopravní obsluhy z pěší 
zóny je snadnější. Obousměrně je zprů-
jezdněna část ulice Benešova kolem 
parku Gustava Mahera (mezi ulicemi 
Věžní a Dvořákova),“ uvedla radnice. 

Řidiči vyjíždějící z pěší zóny tak už 
nemusí zpátky přes Palackého ulici, 
ale budou moci vyjet z Matky Boží 
přes Věžní a Benešovu přímo do kři-
žovatky u Zverimexu. 

„Pozor, do pěší zóny smí jen doprav-
ní obsluha, nelze tudy jen projíždět. Na 
dodržování pravidel dohlíží městská 
policie,“ upozornila radnice. 

Další novinkou je nedělní a svá-
teční parkování zdarma v městských 
oranžových a � alových režimech. 
Tedy například na Masarykově 
náměstí, kolem kina Dukla, na tří-
dě Legionářů nebo u městského 
nádraží. 

„Během nedělí zaznamenáváme na 
těchto parkovištích obsazenost kolem 
25 %. Tři čtvrtiny míst jsou tak volné 
a my je nově nabízíme návštěvníkům k 
bezplatnému parkování. Jiná situace je 
v modrém režimu. Ten je i v neděli napl-
něn na nejméně 80 % a volné parková-
ní v něm není možné, abychom kapaci-
ty udrželi pro místní,“ uvedl primátor 
Petr Ryška.  

Město také prověřovalo možnosti 
volného parkování už v sobotu odpo-
ledne. 

„Z dat monitorovacího auta ale 
vyplývá, že to není možné, protože 
vytížení oranžových a � alových parko-
višť v sobotu odpoledne je velmi vysoké, 
v okolí centra města i přes 60 %,“ dodal 
primátor. 

Návštěvníci úřadů, kulturních insti-

Radnice: Po zprůjezdnění volali podnikatelé
tucí a sportovišť nově získali dvě 
hodiny parkování zdarma ve � alo-
vém režimu. 

Fialový režim je v místech, kde je 
parkovacích míst více, než potřebují 
místní obyvatelé a podnikatelé. 

V současné době například za 
Domem kultury nebo u hokejbalové-
ho hřiště v ulici Karoliny Světlé. 

„Volné kapacity jsme tady nabíd-
li návštěvníkům, kteří sem jedou na 
nákup, za kulturou, na úřad nebo za 
sportem,“ uvedl primátor.

Rezidentům a abonentům se rozší-
řila možnost parkovat v oranžovém 
režimu, a to o dvě hodiny denně – 
nově zde mohou stát od pondělí do 
pátku až do 8.00 a už od 16.00. 



Jihlava má v pořadí již 91. 
čestného občana města. Měst-
ští zastupitelé na svém úterním 
jednání odsouhlasili udělení 
nejvyššího ocenění města dlou-
holetému řediteli Zoologické 
zahrady Jihlava Ing. Vladislavu 
Jirouškovi. 

Navržen byl za celoživotní pří-
nos v oblasti zoologie, herpeto-
logie, fotogra� e divokých zví-
řat, za propagaci vztahu člověka 
k přírodě a za nepřekonatelnou 
snahu vybudovat ze Zoo Jihlava 
zahradu světového formátu. 

„Nevím, co na to mám říct, 
snad, že se cítím šťastně a děkuji. 
Teď už konečně vím, kam patřím 
a jsem za to rád, Jihlava je krás-
né historické město,“ uvedl Jirou-
šek na svém Facebooku mimo 
jiné k udělení čestného občan-

ství. Čestné občanství města je 
udělováno za zcela mimořádné 
zásluhy ve všech oblastech lid-
ského působení.

Jiroušek nastoupil do tehdejší-
ho jihlavského zookoutku v roce 
1967. Podařilo se mu ho zachrá-
nit před likvidací. Za 39 let půso-
bení z něj vybudoval renomova-
nou zoologickou zahradu. 

Profesionálně se věnuje foto-
grafování a procestoval více než 
80 zemí světa. Po dobu 15 let byl 

prezidentem Unie českých a slo-
venských zoologických zahrad. 

Jihlavští zastupitelé jednomy-
slně schválili také udělení dvou 
Cen města Jihlavy. Jednu obdrží 
Mgr. Věra Paulusová za trenér-
skou, pedagogickou a rozhod-
covskou činnost v oblasti kraso-
bruslení, vedení a výchovy dětí 
a mládeže, propagaci krasobrus-
lení a k příležitosti významného 
životního jubilea. 

Druhou Cenu města Jihlavy 
zastupitelé udělili in memoriam 
zoologovi RNDr. Aleši Toma-
novi za popularizaci ochrany 
přírody. 

O� ciální udělení Čestného 
občanství a Cen města proběh-
ne 26. září v jihlavské gotické 
síni při příležitosti blížícího se 
Dne české státnosti.  -pab-
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Jakub Szántó 

o konfl iktu
Přednáška redaktora České televize Jakuba Szán-

tó nazvaná Izraelsko-palestinský kon� ikt se usku-
teční v pondělí 6. května v 17. hodin. Akce s promí-
táním, kterou pořádá Česká křesťanská akademie 
Jihlava, se koná v gotickém sále jihlavské radnice. 
Vstupné je dobrovolné. -lt-

JIHLAVA - Výstavou nazvanou 
Gustav Krum 1924–2024 si měs-
to Jihlava připomíná jubileum 
svého rodáka a čestného obča-
na, akademického malíře Gus-
tava Kruma. Od jeho narození 
uplyne 23. května sto let. 

Výstava v městské galerii Dům 
Gustava Mahlera začala 16. dub-
na za osobní přítomnosti malí-
řových potomků, syna Petra 
Kruma a dcery Dagmar Hala-
máskové. Zaměřena je na Kru-
movo těsné sepětí s jeho rodným 
městem a krajem.

Do 8. září tak mají návštěvníci 
Mahlerova domu unikátní mož-
nost vidět výběr 54 drobných i 
větších děl s jihlavskou temati-
kou ze sbírky malířovy rodiny. 
Vystaveny jsou také dva obrazy 
ze soukromé sbírky, které veřej-
nost dosud neviděla.

Na drobnějších poetických kres-
bách tužkou a tuší ze začátku dru-
hé poloviny 20. století zavádí Krum 
diváka do Popic, na Plandry, Vyso-
kou, do Rosic, Pístova, Čížova, 
Pávova, k Černému rybníku, na 
Rounek, Brádlo nebo k Rančířovu. 

Jak při vernisáži připomněl 
syn Petr, tematice svého rod-
ného kraje se jeho otec věnoval 
poté, kdy prošel bojišti druhé 
světové války a v jejím závěru, 
po nespravedlivém uvěznění, i 
sovětskými gulagy na Ukrajině 
a v Polsku.  

Akademický malíř Gustav 
Krum (+ 21. 3. 2011 v Jihlavě) 
zpracoval ve svém díle zejmé-
na ve spolupráci s historikem 
Františkem Ho� mannem histo-
rii Jihlavy doslova od gotiky po 
20. století. 

AVU v Praze vystudoval 
v letech 1949-1954. Od roku 
1957 s rodinou žil a pracoval 
v Praze. Ilustroval téměř sto 
dobrodružných i odborných 
knih. 

Ilustracemi doprovodil Maye, 
Sienkiewicze, Foglara, Schaefe-
ra či Londona. V 60. a 70. letech 
vytvořil řadu komiksů, mimo 
jiné Kapitán Blood, Král Mada-
gaskaru, Tarzanův návrat, Vězni-
ce parmská či Vinnetou.

Do Jihlavy se vrátil v roce 2009. 
V roce 2000 mu bylo uděleno 
čestné občanství za celoživot-
ní práci v oblasti umění a její 
význam pro uměleckou historii 
Jihlavy.  -jv-

MOTIVY staré Jihlavy, ale i přírodních zákoutí či starých chalup v okolí 
města si návštěvníci prohlížejí na kresbách a obrazech Gustava Kruma 
v Mahlerově domě.  Foto: Jiří Varhaník 

Jihlava slaví výstavou stovku 
čestného občana G. Kruma 

Před 20 lety vstoupila Česká republika do Evrop-
ské unie. Dne 1. května 2004 to však nebyla jen 
ona, ale i další státy: Estonsko, Kypr, Litva, Lotyš-
sko, Maďarsko, Malta, Polsko, Slovensko a Slovin-
sko. Jednalo se o největší rozšíření v historii EU.

 -pk-

Ke vstupu do EU.
Věděli jste…? 

Jiroušek je čestným občanem

Ing. Vladislav 
Jiroušek
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Jsme vám nejblíž

Sousede, 
základem 
pohody je 
stabilita

Internet,
který nepadá
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Datum Den Jméno Místo poskytování, telefon

1. 5. St MDDr. Sára Svobodová Stomatologické centrum Artdent s.r.o. Jihlava, 

Vrchlického 5282/50, 586 01 Jihlava, 567 331 

666, 603 501 650

4. 5. So MDDr. Šimon Svoboda Stomatologie Liberty s.r.o., 5. května 3311/4, 

586 01  Jihlava, telefon 567 211 723

5. 5. Ne MDDr. Sára Svobodová Stomatologické centrum Artdent s.r.o. Jihlava, 

Vrchlického 5282/50, 586 01 Jihlava, 567 331 

666, 603 501 650

8. 5. St MDDr. Štrejbarová Radka MUDr. Policarová Marie s.r.o., Masarykova 445, 

58856 Telč, 567 213 173

11. 5. So MDDr. Michaela Pačutová MDDr. Michaela Pačutová, Franze Ka�y 

109/11, 58901 Třešť, 567 217 676

12. 5. Ne Pohotovost není obsazena

18. 5. So MDDr. Vít Švoma Stomatologické centrum Jihlava s.r.o., Havlíč-

kova 5623/34a, 586 01  Jihlava, 774 874 100

19. 5. Ne MUDr. Šulc Milan Vrchlického 2497/57, 586 01 Jihlava, 567 574 570

25. 5. So MUDr. Vašek Zdeněk Palackého 1334/37, 589 01 Třešť, 567 234 450

26. 5. Ne MUDr. Vaněk Tomáš Slavíčkova 4509/2, 586 01 Jihlava, 567 210 

991, 724 301 773

Pohotovostní služba zubních lékařů – květen 2024

Pohotovostní služba je zajišťována SO, NE a svátky od 8:00–12:00 hod.
Aktuálnost přehledu NUTNO ověřit na recepci Nemocnice Jihlava.

Vrchlického 59, 586 33 Jihlava, tel. 567 157 211

Nebojte se být vidět!
Chcete o sobě dát vědět? Rádi byste představili vaše služby či váš sortiment novým 

klientům? V Jihlavských novinách vám rádi poskytneme prostor. Inzerovat můžete 
nejen formou klasických informačních letáčků, ale také v podobě čím dál populárněj-
ších „PR článků“. Ty můžou mít podobu přesně podle vašich představ. Formou čtivého 
a poutavého textu odprezentujeme potenciálním zákazníkům daný produkt či službu. 
Jihlavské noviny dostává zdarma každý měsíc do schránek téměř 23 tisíc domácností v 
Jihlavě a přilehlých částech. Pokud chcete, aby se o vás vědělo, kontaktujte telefonicky 
nebo e-mailem naši obchodní zástupkyni, která se s vámi na všem individuálně domlu-
ví. Těšíme se na spolupráci.

Kontakt: Radka Mezerová, mobil: +420 732 506 426
e-mail: mezerova.njr@seznam.cz
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